

## Canadian Non-Profit Organizations Play a Critical Role in Social Innovation and the Economy

October 22, 2009 – Canada has long had a vibrant non-profit sector that provides important services to help meet the needs of our citizens. Non-profit and charitable organizations work hard to make our communities a better place by providing quality research, policy advice and front line services on everything from health care to housing to education, the environment and the economy.

What is not as well known is that the non-profit sector also makes up a significant portion of our workforce in Canada – employing 11 times more people than the automotive industry and four times more than the agricultural sector – and contributes as much to the gross domestic product (GDP) as other major sectors of the economy. In other words, our country benefits doubly from non-profits: through both social and economic contributions that affect us all.

When economic times are turbulent and resources are thin, as they are today, the not-for-profit sector plays an even more critical role. There is an increased demand for the everyday services provided to Canadians, while at the same time this so-called “third sector” often experiences decreased funding, be it from charitable donations, government grants and projects or foundation contributions. Yet, more than ever, the non-profit sector is being called upon to help tackle those increasingly complex, intractable and interrelated social problems, such as climate change, sustainability, poverty and globalization, and come up with innovative solutions. They are rising to the challenge.

Read more: [www.cprn.org/doc.cfm?doc=2061&l=en](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2061&l=en)

### Our Feature Commentaries

CPRN’s recent OpEds on a variety of important socio-economic issues have appeared in the *Hill Times*, *La Presse*, *Le Soleil*, *The Mark*, the *Edmonton Journal*, *rabble* and more.

#### Young Workers Highly Vulnerable in Our Unsettled Economy

The recent Community Foundations of Canada (CFC) Vital Signs report on youth unemployment highlights that young workers (ages 15-24) are particularly vulnerable when economic times get tough. According to the report, the youth

▶ **FRANÇAIS**

s u b s c r i b e

e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network

u n s u b s c r i b e

unemployment rate stands at 16.3% – a staggering figure which is expected to grow faster than unemployment in the general population.

<http://vitalsignscanada.blogspot.com/2009/10/young-workers-highly-vulnerable-in-our.html>

## How to Build Green for a Healthy Future

Canadians know that our built environment – homes, offices, factories, roads and infrastructure – holds the key to an environmentally sustainable and healthy future. The energy and environmental demands of the built environment will undergo substantial changes in the years ahead.

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2050&l=en](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2050&l=en)

## Time to Let Aboriginal Youth Shape Their Future

Over a decade ago, in response to fragmented and reactive programming, the Royal Commission on Aboriginal Peoples (RCAP) called for a national Aboriginal youth policy that would involve Aboriginal groups as equal partners. Including Aboriginal youth in the development of policy that directly concerns their welfare was seen as the first step to their empowerment.

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2048&l=en](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2048&l=en)

## Youth Culture Is Renewing Democracy, One Click at a Time

Election speculation season has begun, and almost as fashionable as hypothesizing the date of our next federal election are media musings on youth disengagement from the democratic process. Nothing could be further from the truth.

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2052&l=en](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2052&l=en)

## Our Feature Podcasts

Canada Is Falling behind on Social Innovation (Audio)

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2059&l=en](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2059&l=en)

Youth Engagement in Democracy (Video)

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2060&l=en](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2060&l=en)

Engaging Young Canadians in Political and Civic Life (Video)

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2056&l=en](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2056&l=en)

The Importance of Aboriginal Youth Engagement (Audio)

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2051&l=en](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2051&l=en)

Interact with Us!



## Les organismes à but non lucratif jouent un rôle crucial au Canada sur le plan de l'innovation sociale et de l'économie

► **ENGLISH**

Le 22 octobre 2009 – Le Canada possède depuis longtemps un secteur à but non lucratif dynamique qui offre des services importants en vue d'aider à combler les besoins de ses citoyens. Les organismes de bienfaisance et sans but lucratif s'efforcent de faire de nos collectivités un meilleur endroit pour y vivre en offrant des recherches de qualité, des conseils en matière de politiques et des services de première ligne, y compris dans les domaines des soins de santé, du logement, de l'éducation, de l'environnement et de l'économie.

Ce qui est moins bien connu, c'est le fait que le secteur à but non lucratif emploie aussi une fraction importante de la population active au Canada – en fait, il emploie 11 fois plus de gens que l'effectif total de l'industrie automobile et quatre fois plus que celui du secteur agricole – et qu'il contribue tout autant au produit intérieur brut (PIB) que le font d'autres grands secteurs de l'économie. En d'autres termes, notre pays tire un double avantage des organismes à but non lucratif grâce à leur apport tant économique que social dont nous profitons tous.

Lorsque les conditions économiques sont chaotiques et que les ressources se font rares, comme c'est le cas à l'heure actuelle, le secteur à but non lucratif joue un rôle encore plus crucial. Il en résulte une demande accrue pour les services offerts sur une base quotidienne aux Canadiens, au moment même où ce qu'on appelle le « tiers secteur » fait souvent face à une baisse de ses moyens de financement, que ce soit en provenance des dons de bienfaisance, des subventions et des projets gouvernementaux ou des sommes versées par les fondations. Pourtant, plus que jamais, on fait appel au secteur à but non lucratif en vue d'aider à s'attaquer à des problèmes sociaux de plus en plus complexes, difficiles à résoudre et interdépendants, comme les changements climatiques, la viabilité écologique, la pauvreté et la mondialisation, et à proposer des solutions novatrices. Il se montre d'ailleurs à la hauteur de la situation.

Autres lectures : [www.cprn.org/doc.cfm?doc=2061&l=fr](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2061&l=fr)

Nos commentaires de fond

**a b o n n e m e n t**

e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network  
e-network e-net  
work e-network

**d é s a b o n n e r**

Des articles récents des RCRPP parus dans les pages en regard de l'éditorial et portant sur une diversité d'enjeux socioéconomiques importants furent publiés dans les médias suivants : *Hill Times*, *La Presse*, *Le Soleil*, *The Mark*, *Edmonton Journal*, le site *rabble* et d'autres encore.

Forte vulnérabilité des jeunes travailleurs dans notre économie instable

Le rapport récent des Fondations communautaires du Canada (FCC) sur le chômage chez les jeunes, paru dans la série Signes vitaux, met en relief le fait que les jeunes travailleurs (âgés de 15 à 24 ans) sont particulièrement vulnérables lorsque l'économie traverse des temps difficiles. Selon le rapport, le taux de chômage chez les jeunes se situe à 16,3 pour cent – un chiffre stupéfiant qui, selon les attentes, devrait augmenter à un rythme plus rapide que celui du chômage dans l'ensemble de la population.

<http://vitalsignscanada.blogspot.com/2009/10/young-workers-highly-vulnerable-in-our.html>

Construire des bâtiments écologiques pour assurer un avenir viable

Les Canadiennes et les Canadiens sont conscients de l'importance que revêt le milieu bâti – maisons, bureaux, usines, routes et infrastructures – dans le cadre des efforts pour créer des environnements sains et un avenir viable. L'énergie requise et les exigences environnementales dans le domaine de la construction de bâtiments feront l'objet d'importants changements au cours des prochaines années.

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2050&l=fr](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2050&l=fr)

Le temps est venu de laisser la jeunesse autochtone façonner son avenir

Il y a plus d'une décennie, la Commission royale sur les peuples autochtones (CRPA) réagissait à une programmation fragmentée et réactionnelle en soulignant la nécessité de mettre en place une politique pancanadienne sur la jeunesse autochtone axée sur la participation de groupes autochtones en tant que partenaires égaux. L'inclusion de la jeunesse autochtone dans la conception de politiques directement liées à son bien-être était vue comme le premier pas vers son autonomisation.

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2048&l=fr](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2048&l=fr)

La culture des jeunes renouvelle la démocratie, un clic à la fois

Les conjectures concernant les élections ont commencé, et il est presque autant à la mode dans les médias de réfléchir au désengagement des jeunes du processus démocratique que de faire des hypothèses sur la date des prochaines élections fédérales. Rien n'est plus éloigné de la vérité.

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2052&l=fr](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2052&l=fr)

Nos podcasts vedette

Canada Is Falling behind on Social Innovation (Audio)

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2059&l=fr](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2059&l=fr)

Youth Engagement in Democracy (Vidéo)

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2060&l=fr](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2060&l=fr)

Engaging Young Canadians in Political and Civic Life (Vidéo)

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2056&l=fr](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2056&l=fr)

The Importance of Aboriginal Youth Engagement (Audio)

[www.cprn.org/doc.cfm?doc=2051&l=fr](http://www.cprn.org/doc.cfm?doc=2051&l=fr)

Interagissez avec nous !

